
Z pracy Zarządu Oddziału
Zebranie środowiskowe Stowarzyszenia Geodetów Polskich w Bydgoszczy 
W dniu 6 maja 2019 roku  miało miejsce zebranie Prezydium Stowarzyszenia Geodetów Polskich w
Bydgoszczy.  Prezes  Bolesław Krystowczyk  otwierając spotkanie powitał  przybyłych,  stwierdzając,  że
„będziemy  prezentować  wnioski  z  zebrania  Zarządu  Głównego  i  omawiać  dwa kluczowe  zadania
przewidziane w planie pracy Oddziału:  szkolenie na temat pracy ośrodków dokumentacji geodezyjnej i
kartograficznej  oraz  forum biznesowe,  które  miałoby  być  okazją  do  zaprezentowania  «kalkulowania
nakładów pracy typowych prac geodezyjnych»”.

Powyżej: Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, odwróceni Jerzy Chylewski, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki. Poniżej: Henryk Siuda; Bolesław Krystowczyk.



W zebraniu uczestniczyli: Stanisław Marcin Wiliński, Bolesław Krystowczyk, Jerzy Chylewski, Jarosław Kaszewski, Henryk
Siuda, Beata Startek, Maria Gadomska, Maciej Lewandowski, Robert Cieszyński, Szymon Chojnacki, Hubert Kinowski, Zenon
Miętkiewicz.

Powyżej: Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski;  Beata Startek. Poniżej: Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk.                                                                                                   

Relacja z zebrania Zarządu Głównego SGP
W zebraniu Zarządu Głównego Stowarzyszenia Geodetów Polskich, jakie odbyło się w dniu 16 kwietnia



2019 roku w Domu Technika NOT w Warszawie  uczestniczył Bolesław Krystowczyk, który przybliżył
przebieg tego spotkania i wskazał na ważne punkty jego programu.

Jerzy Chylewski;                                                                                           Henryk Siuda

Za bardzo ważną informacje należy uznać poziom straty w gospodarowaniu funduszami przez Biuro
Zarządu Głównego w 2018 roku. Wyniosła ona 30 tysięcy złotych, co stanowi dziesiątą część straty
powstałej  w  2017  roku.  Istotny  wpływ  na  ten  rezultat  mają  podjęte  w  Stowarzyszeniu  działania
oszczędnościowe. „Uzyskany wynik to już coś dobrego”, stwierdził mówca.

Hubert Kinowski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek

Wypracowana sytuacja  finansowa wpłynęła  na  przyjęcie  postanowienia  o  zmniejszeniu  finansowego
obciążenia oddziałów na rzecz Zarządu Głównego. Zaproponowano, aby oddziały odprowadzały nie jak
dotąd trzydzieści procent wypracowanego zysku, a dziesięć procent od kwoty globalnej wpływów. Taka
zamiana naliczania kwoty odprowadzanej na rzecz działań podejmowanych przez Prezydium Zarządu
Głównego wzbudziła wątpliwości niektórych prezesów oddziałów i została przez nich zakwestionowana.



Hubert Kinowski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska

Wymiana zdań i pobieżna kalkulacja zaproponowanego obciążenia oddziałów doprowadziła do podjęcia
ustalenia, wedle którego wiążące rozstrzygnięcie sprawy odłożono na czas późniejszy.

Zenon Miętkiewicz;                                                            Szymon Chojnacki, Maciej Lewandowski 
Poniżej: Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska    



Księgowość Zarządu Głównego SGP opowiedziała się za elektroniczną formą dokumentowania działań
prowadzonych przez oddziały, głównie wpływów i wydatków. Dokumenty potwierdzające działalność
finansową oddziały w danym miesiącu winny przekazać do biura Zarządu Głównego do ósmego dnia
następnego miesiąca.

Robert Cieszyński, Beata Startek;                                                                                                                                                                           Jerzy Chylewski

Kolejna  sugestia  z  obszaru  księgowania  działań  finansowych  oddziałów,  to  przeniesienie  konta  do
centrali, która otworzy dla nich subkonta. Pożytkiem takiego zabiegu ma być uwolnienie oddziału od
płacenia podatku VAT. 

Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, Robert Cieszyński

Nasz oddział dysponuje własnym kontem bankowym, a co do podatku VAT, to nie ma on znaczenia w
rozliczeniach  prowadzonych  przez  Oddział.  Kwestię  tę,  do  bardziej  szczegółowego  jej  rozpatrzenia



(przeniesienie konta do centrali), powierzono Skarbnikowi Oddziału Jarosławowi Kaszewskiemu.

Hubert Kinowski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska

Postanowieniem Zarządu Głównego został powołany Ośrodek Mediacyjny SGP i uchwalony Regulamin
działania tego Ośrodka.

Hubert Kinowski, Jarzy Chylewski

Główna Komisja Historii i Tradycji Zarządu Głównego oczekuje, aby oddziały przekazywały biogramy
wybitnych geodetów, co wynika z zamiaru opracowania i wydania słownika biograficznego geodetów
polskich. Zgromadzono już około sześciuset biogramów geodetów nieżyjących. Prezes Krystowczyk jest
przekonany, że „powinniśmy zgłosić Modesta Kamieńskiego – nauczyciela i autora podręcznika geodezji
dla techników”.



Modest Kamieński pełnił funkcję przewodniczącego bydgoskiego oddziału SGP w 1949 roku. Wymiana
zdań wykazała,  że znajomość dokonań zawodowych i  stowarzyszeniowych tego geodety jest  bardzo
mała. Trudu przygotowania biogramu podjął się Robert Cieszyński.

Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski

Zarząd Główny SGP oczekuje, aby oddziały zadbały o sporządzenie biogramów żyjących osób, których
praca i postawa zasługuje na wyróżnienie i upamiętnienie.
Poniżej: Henryk Siuda;                                                                                                                      Bolesław Krystowczyk



Wydarzenia związane ze stuleciem odzyskania niepodległości Polski, a także nasz styczniowy jubileusz
wpłynęły na decyzję Prezydium Zarządu Głównego o wybiciu  Medalu Stulecia SGP. Będzie wybitych
sto medali, z których bydgoski oddział ma do wyróżnienia nim pięć osób. Prezes Bolesław Krystowczyk
zasugerował, aby medale nadać „osobom starszym, działającym aktywnie w Stowarzyszeniu”. 

Powyżej: Jarosław Kaszewski; Bolesław Krystowczyk. Poniżej: Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon  Chojnacki, Maciej Lewandowski.



Stanisław Marcin Wiliński  zwrócił  uwagę na to, że medal stulecia jest  wyróżnieniem szczególnym i
dlatego warto jego nadaniu poświęcić  nieco więcej  uwagi  i  dać Zarządowi Oddziału nieco czasu,  a
rozstrzygnięcie przedstawić na zebraniu w czerwcu br. Propozycja ta została przyjęta.

Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska
Poniżej: Zenon Miętkiewicz, Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Henryk Siuda



Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki, Maciej Lewandowski
Poniżej: Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk



Przyjęcie nowego członka do Stowarzyszenia
Prezes  Bolesław Krystowczyk  poinformował, że do Prezydium wpłynęła deklaracja członkowska SGP.
Wniosek złożył absolwent Kujawsko-Pomorskiej Szkoły Wyższej w Bydgoszczy Hubert Kinowski, który
mieszka i pracuje w Inowrocławiu. Swoje kwalifikacje zawodowe podnosił na studiach podyplomowych
w Uniwersytecie Warmińsko-Mazurskim w Olsztynie. 

Powyżej: Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska. Poniżej: Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk.



Wniosek został przyjęty jednogłośnie. Nowemu członkowi Stowarzyszenia Bolesław Krystowczyk życzył
zaangażowania we wspólne sprawy geodetów.

Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska

Szkolenie dla nauczycieli zawodu w technikach geodezyjnych 
Maria Gadomska poinformowała, że wcześniej sugerowany termin szkolenia, jak też miejsce spotkania
są przedmiotem podejmowanych obecnie  ustaleń,  choć można przyjąć,  że będą to  pomieszczenia  w
„Zawiszy”.  
Poniżej: Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk



W aktualnie opracowywanym planie zajęć przewiduje się, aby w spotkaniu szkoleniowym uczestniczyło
nie więcej niż czterdzieści osób. W trakcie wymiany zdań ujawniła się pewna trudność w proponowaniu
zaawansowanego  komputerowego  szkolenia  warsztatowego,  bowiem  nie  można  rozpoczynać  takich
zajęć od elementarnych informacji na temat korzystania z komputera. A pośród nauczycieli są też osoby,
które swoje oczekiwania szkoleniowe kierują w stronę podstaw funkcjonowania i możliwości komputera.

Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki, Maciej Lewandowski
Poniżej: Zenon Miętkiewicz, Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk 



Przygotowywanym szkoleniem mają być warsztaty komputerowe. Aspekt praktyczny i pożytek z takich
zajęć wskazuje, że liczba jego uczestników musi być ograniczona. Poza tym, program zajęć stawia przed
jego uczestnikami wymóg pewnego zaawansowania znajomości pracy z wykorzystaniem komputera, a
także sprawnej obsługi tych oprogramowań, które są przedmiotem nauczania w szkole.

Jarosław Kaszewski, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki, Robert Cieszyński, Maciej Lewandowski;                                                      Henryk Siuda

Organizatorki szkolenia stawiają sobie długofalowy cel, którym ma być podjęcie działania w kierunku
ujednolicenia  tematyki  nauczania  umiejętności  wykorzystywania  komputera  do  nauki  zawodu  w
technikach geodezyjnych.
Poniżej: Bolesław Krystowczyk, Henryk Siuda, Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki, Maciej Lewandowski



Szkolenie mające za temat funkcjonowanie powiatowego ośrodka dokumentacji geodezyjnej i kartograficznej
Prezes Bolesław Krystowczyk przypomniał, że szkolenie o powyższej tematyce miało być poprowadzone
w dniu 12 kwietnia br., ale zakłócenia w toku szkołach strajkiem nauczycieli uniemożliwiły spełnienie
zamierzenia. Miejscem wykładów wprowadzających, tak jak poprzednio, jest świetlica Zespołu Szkół
Budowlanych w Bydgoszczy przy ulicy Pestalozziego 16. 

Bolesław Krystowczyk, Henryk Siuda, Jarosław Kaszewski, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki, Maciej Lewandowski

Szkolenie jest adresowane do studentów Uniwersytetu Technologiczno-Przyrodniczego w Bydgoszczy i
uczniów klas geodezyjnych Zespołu Szkół Budowlanych.

Bolesław Krystowczyk, Beata Startek;                                                                          Jarosław Kaszewski, Beata Startek, Maria Gadomska

Program zajęć w Zespole Szkół Budowlanych, które rozpoczną się o godzinie 9.00 i potrwają półtorej
godziny  zawiera:  wystąpienie  wprowadzające  Bolesława  Krystowczyka;  powitanie  uczestników
szkolenia przez Magdaleną Popielewską Dyrektora ZSB; projekcję filmu, jaki powstał na stulecie SGP.



Wystąpienia  merytoryczne  przygotowują:  Anna  Cyrklaf  chce  mówić  o  zmianach  administracyjnego
podziału terenu Polski po drugiej wojnie światowej; Henryk Siuda przywoła podstawy prawne działania
powiatowego  ośrodka  dokumentacji  geodezyjnej  i  kartograficznej;  Jarosław  Kaszewski  przedstawi
geodezyjne  projekty  unijne,  jakie  były  i  są  przedmiotem  statutowego  działania  Związku  Powiatów
Województwa Kujawsko-Pomorskiego.

Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk;                                                                                              Jarosław Kaszewski

Druga część szkolenia przewidziana jest w dwóch bydgoskich powiatowych ośrodkach dokumentacji
geodezyjnej  i kartograficznej: miasta Bydgoszczy przy ulicy Grudziądzkiej 9-15 i powiatu bydgoskiego
przy ulicy Zygmunta Augusta 16. 

Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Bolesław Krystowczyk, Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska

Turniej piłki nożnej geodetów
Maciej  Lewandowski  poinformował o pewnej zmianie dotychczasowej formuły rozgrywania turnieju.
Zamiast  kilku  drużyn  kilkuosobowych  do  rywalizacji  staną  dwie  drużyny  jedenastoosobowe,  które
zagrają  pełnowymiarowy mecz  na  boisku  klubu  sportowego „Gwiazda”  w  Bydgoszczy  przy  ulicy
Bronikowskiego 45.
Spośród trzydziestu trzech zgłoszonych uczestników do zawodów organizatorzy wyłonią dwie drużyny:
pracowników administracji geodezyjnej oraz geodetów pracujących w wykonawstwie. 
Obie drużyny będą wspierane przez zawodników rezerwowych. 
Mecz poprowadzi zamówiony już sędzia piłkarski.



Nieco kłopotu organizatorzy turnieju mają z dostępem do boiska, które uzyskało w październiku 2019
roku  nową  płytę.  Maciej  Lewandowski  jest  przekonany,  że  dzięki  dobrym  relacjom  Edwarda
Gugniewicza z Zarządem „Gwiazdy” uda się sprawę załatwić bez większych kosztów.

Robert Cieszyński, Beata Startek

Uczestnictwo w rozgrywkach jest odpłatne, dzięki czemu spotkaniu można nadać bardziej swobodny i
sympatyczny przebieg.
Poniżej: Hubert Kinowski; obok: Jarosław Kaszewski



Turniej w dniu 11 maja 2019 roku rozpoczyna się o godzinie 10.00. Boisko jest zarezerwowane na trzy
godziny.  

Jerzy Chylewski;                                                                                                    Zenon Miętkiewicz

Bolesław Krystowczyk poinformował, że w razie potrzeb finansowych organizatorzy otrzymają stosowne
wsparcie finansowe ze strony Zarządu Oddziału SGP. 
Jerzy Chylewski wyraził wolę nakręcenia filmu z przygotowywanej imprezy, co przyjęto z uznaniem.

Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk 

Forum cenowe: kalkulowanie nakładu pracy w typowych pracach geodezyjnych
Bolesław Krystowczyk dzielił się na ten temat z uczestnikami kwietniowego zebrania Zarządu Głównego
SGP i okazało się, że w żadnym oddziale geodeci nie podjęli takiej kwestii do rozstrzygnięcia, jednak
została ona uznana za bardzo na czasie i mocno potrzebna. „Ucieszą się, gdy to zrobimy, czemu wyraz
dano w stwierdzeniu «zróbcie to, to my z tego skorzystamy»”.
Wiceprezes SGP Ludmiła Pietrzak jest skłonna dołączyć do prac nad „kalkulowaniem nakładu pracy...”,



ale bez obowiązku kierowania nimi.
Poniżej: Hubert Kinowski, Henryk Siuda; obok: Jerzy Chylewski.

Bolesław Krystowczyk dzielił się pewnymi przemyśleniami na powyższy temat. W Prezydium Oddziału
pojawia się taka myśl,  że  „nic z  tego nie  wyniknie,  a  może nastąpić większe skłócenie środowiska,
zwłaszcza między wykonawcami a administracją”.

Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski

Stanisław Marcin Wiliński  zastanawiał się nad powodem tak niemrawego traktowania kwestii ważnej
głównie dla wykonawców prac geodezyjnych. Temat został wywołany przez wykonawcę i przyjęty ze
zrozumieniem przez pracowników administracji, Stowarzyszenie nadało mu wysoką rangę, a po stronie



autora  propozycji  nie  widać  żadnych  działań,  czy choćby ustaleń,  które  wskazywałyby na  kierunek
postępowania. 

Zenon Miętkiewicz, Bolesław Krystowczyk;                                                                                                           Henryk Siuda
Poniżej: Bolesław Krystowczyk, Jarosław Kaszewski, Beata Startek, Maria Gadomska, Maciej Lewandowski



W skład zespołu, który ma opracować „kalkulację nakładu pracy ...” zostali powołani wykonawcy prac i
usług geodezyjnych. Osoby te (Sławomir Wnuk, Jacek Gezela, Zbigniew Refliński) bez żadnej presji
podjęły się opracowania „kalkulacji ...”, ale jak dotąd nie zostały zaprezentowane żadne materiały, które
mogłyby być poddane ocenie i stanowić podstawę do dyskusji, zwłaszcza kiedy przyjdzie określić czas
na wykonanie czynności składających się na opracowanie zlecenia. 

Jerzy Chylewski, Hubert Kinowski, Maciej Lewandowski, Bolesław Krystowczyk;                                                                   Henryk Siuda

Wydaje się,  że  przy braku efektów pracy zespołu można sugerować,  aby cały wysiłek podzielić  na
pewne jego fragmenty, czy etapy, takie jak: wskazanie typowych opracowań; wyróżnienie czynności,
które składają się na dane zadanie; określenie czasu niezbędnego na wykonanie tych czynności. Ostatnią
kwestię warto poddać pod ocenę szerszego grona osób zainteresowanych omawianym opracowaniem.
Poniżej: Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska



Nieobecność na dzisiejszym zebraniu żadnego z członków zespołu roboczego nie ułatwia przewidywań
co do dalszych kroków i ewentualnego działania prowadzącego do wypracowania ważnego dla geodetów
narzędzia, jakim miało być „kalkulowanie nakładu pracy ...”.

Robert Cieszyński, Beata Startek, Maria Gadomska, Szymon Chojnacki, Maciej Lewandowski
Poniżej: Henryk Siuda;                                                                                                  Bolesław Krystowczyk

Uwagi i wolne wnioski
Robert Cieszyński  przypomniał o podjętych przez Głównego Geodetę Kraju działaniach mających na
celu przygotowanie projektu ustawy Prawo geodezyjne i kartograficzne i skierowania tego dokumentu na



ścieżkę  prowadzącą  do  jego przyjęcia  przez  Sejm RP obecnej  kadencji.  Projekt  został  już  poddany
społecznym konsultacjom.

Bolesław Krystowczyk, Henryk Siuda;                                                                                                                                         Jerzy Chylewski

W  stosunku do obecnego  Pgik  następują pewne zmiany, które zostały wywołane przez wykonawców
prac geodezyjnych. Opłaty za usługi ośrodka dgk będą w formie ryczałtowej, a jednostką odniesienia
opłaty będzie powierzchnia opracowania. Najniższa odpłatność ponoszona przez geodetę to 100 złotych
(wobec obecnych 80 złotych).
Poniżej: Hubert Kinowski, Jerzy Chylewski, Henryk Siuda, Bolesław Krystowczyk



Projekt ustala, między innymi, że dokumenty powstające na potrzeby budownictwa będą włączone do
zasobu stanowiącego bazę danych obiektów topograficznych. Dane dotyczące osnów geodezyjnych będą
udostępniane nieodpłatnie. Znosi się licencję, ale zastrzega się zgodne ze zgłoszeniem wykorzystanie
udostępnionych materiałów. Nieprzestrzeganie tego wymogu będzie karane. 
Przepisy projektu Pgik 
mocniej akcentują jakość
składanego do zasobu
operatu technicznego,
bowiem dane w nim zawarte
stanowić będą podstawę do
wprowadzania zmian w
ewidencji gruntów i
budynków.
Nowe Prawo geodezyjne i
kartograficzne akcentuje
problemy jakości wyników
prac, przywiązuje wagę do
terminowej obsługi potrzeb
wykonawców, ustalając
korzystniejsze dla nich
terminy obsługi przez
ośrodek dokumentacji
geodezyjnej i
kartograficznej.
Nieprzestrzeganie terminów
przyjętych w projekcie
ustawy będzie skutkować
nakładaniem kar na winnych
zaniedbań. 
Przepisy i  wymogi  zawarte
w  projekcie  Pgik  maja
skłaniać  do  przejścia  na
formę elektroniczną dokumentowania prac w każdej jej fazie. Przepisy mają też skłaniać ośrodek do
prowadzenia weryfikacji wyników prac wykonawców w bardziej przyjaznej atmosferze. 
Jarosław Kaszewski przypomniał, że portale powiatowe województwa kujawsko-pomorskiego generują
opłaty  następnego  dnia  po  weryfikacji,  która  jest  wykonywana  zazwyczaj  w  ciągu  siedmiu  dni
roboczych. Przepisy nowej ustawy kładą akcent na terminy i ich dotrzymywanie. Skoro nie ma być już
licencji,  to  wart  podkreślenia  jest  wymóg wykorzystania  udostępnionych danych zasobu w zakresie,
który będzie zgodny ze zgłoszeniem pracy.
Robert  Cieszyński  i  Jarosław  Kaszewski  wskazywali  na  walory  i  korzyści  z  informatyzacji  zasobu
geodezyjnego i kartograficznego. Podkreślali też jak ważna jest wysoka jakość i wiarygodność danych
zawartych w operacie technicznym, bowiem forma elektroniczna tych danych będzie sprzyjać poddaniu
ich ocenie nie tylko przez geodetów; błędy w nich zawarte zwrócą uwagę, niekorzystną dla nas, innych
użytkowników wykorzystujących te dane.
Bolesław Krystowczyk uznał program zebrania za wyczerpany; podziękował osobom, które podjęły się
przygotowania turnieju piłki nożnej i szkolenia kierowanego do uczniów i studentów geodezji, po czym
zamknął obrady.                                                                                                   Stanisław  Marcin Wiliński

Prezes Bolesław Krystowczyk zamykający obrady


